
متناسب با جامعه حركت كردیم
رئیس سازمان نوسازي مدارس در آغاز، با اشاره به این كه از 
٥0 سال قبل تا امروز سلیقه مردم فرق كرده است، خاطرنشان 
كرد: » شما نمی توانید دستگاهی از فناوری ها را در مدرسه ها به 
كار ببرید، در حالی كه هنوز در جامعه مرسوم نیست؛ چرا، چون 
این كار هزینة تمام شده را به شدت بالا می برد. اگرچه در خیلی 
از مناطق هم مدرسه ســازی، چون از ساختمان سازی جلوتر 
بوده، باعث تغییر الگوی ساخت آن منطقه هم شده است، ولی 
مادامی كه پیمانكار شما و نیروهایی كه قرار است مجری طرح 
باشند، با این دستگاه  های نوین كار نكرده باشند و با آن ها آشنا 
نباشند، طبیعی است شما در مناطق دور از مركز با مشكل و 

مسئله برخورد می كنید. 
كمبود نیروی انســانی متخصص یكی از دلایلی است كه 
فناوری  های جدید و نوین ساختمانی نمی توانند به خوبی جا 
بیفتند. شــما اول باید آموزش بدهید، بعداً از آن ها استفاده 
كنید. حالا ممكن است در تهران یا كلان شهرهایی مانند تبریز 
و اصفهان كه یك جوری فنی تر هم هستند، بتوانید مسئلة خود 
را حل كنید، اما در بعضی مناطق محروم هنوز نیروی گچ كار 
ماهر یا نماكار ماهر نداریم؛ حتی با همان سیستم های پنجاه 
ســالة گذشته هم هنوز كمبود داریم. یعنی شما مجبورید از 
شهرهای اطراف به آنجا نیرو ببرید. به هر حال، من فكر می كنم 
در حوزة سیستم های سازه ای متناسب با هر آنچه مقررات ملی 
ساختمان گفته است، ما متناسب با آیین نامة 2800 حركت 
كرده ایم. متناســب با دانش ساختمان سازی مرسوم جامعه 

حركت كرده ایم، ولی خب، خروجی این دانش و این كار منجر 
شــده است به اینكه ما در سیستم های ســازه ای طوری كار 
كرده ایم كه ساختمان هایی كه از دهة هشتاد به بعد ساخته 
شــده اند، در اثر زلزله هایی كه این چند وقت داشته ایم، مانند 
زلزله های كرمانشاه، اهر و ورزقان، یا زلزله های اخیر هرمزگان 
و سی ســخت، و ساختمان های دهة هشــتاد به بعد، واقعاً از 
نظر عملكردی در مقابل زلزله قابل قبول بوده اند. حالا به هر 
حال، ترك های ریز و جزئی پذیرفته شده اند. از یك ساختمان 
در »زلزلــة مبنای طرح« كه به آن زلزلة مبنای محاســبات 
می گویند، انتظار این است كه سقف روی سر دانش آموز خراب 
نشود. بقیه اش پذیرفتنی است. امروز شرایط از این حد هم عبور 
كرده است و می گویند نه تنها سقف نریزد، بلكه ساختمان پا بر 
جا بماند تا احیاناً اگر نهاد مدیریت بحرانی خواست بیاید و در 

مدرسه مستقر شود، این امكان برایش فراهم باشد«.

در سازه خوب هستیم
دكتر رخشاني مهر با تأكید بر این كه در بحث سازه اي خوب 
عمل كردیم، اما در بخش معماري حركت هاي پراكنده اي از 
دهه هشتاد، در دستور كار سازمان نوسازي مدارس قرار گرفته 
اســت، افزود: »واقعاً آن هایی كــه آمدند و در بحث برگزاری 
همایش معماری ایرانی و مدرسة ایرانی فكر كردند، كار بسیار 
ارزشمندی كردند. آمدند بین دانشگاه ها، بین بدنة دانشجویی 
و جامعة مهندسان مشاور و سازمان نوسازی مدارس ارتباطی 
برقــرار كردند. این همایش از همان دهة هشــتاد كه برگزار 

مدرسه های امروز از هر نظر با مدرسه های ساخته شده در دهه های قبل متفاوت هستند. توجه به ساخت و توسعة مدرسه های 
زیبا و مجهز كه شــادی، نشاط و شوق كار و تلاش برای پیشــرفت را در معلم و دانش آموز ایجاد كنند، سرلوحة فعالیت های 
آموزش وپرورش و نهاد مسئول مدرسه ســازی، یعنی سازمان نوسازی، توسعه و تجهیز مدرسه هاست. برای آشنایی بیشتر با 
آخرین اقدامات و پیشرفت ها و برنامه ها در زمینة ابعاد مدرسه سازی، با دكتر مهرالله رخشانی مهر، رئیس این سازمان، به گفت وگو 
نشسته ایم. وی دكترای عمران )سازه( دارد و عضو هیأت علمی دانشگاه الزهرا)س( نیز است. مدت چهار سال است معاون وزیر 

آموزش وپرورش و رئیس سازمان نوسازی مدرسه های كشور است.
در این نشست آقای هوشنگ غلامی نیز ضمن همراهی و مشاركت در بحث، زحمت تنظیم گفت وگو را كشیدند.

راهروهای مدرسه، گذرگاه های یادگیری
حسین حجاریان، هنرآموز هنرستان،عضو دبیرخانة كشوری معماری

گفت وگو با دكتر مهرالله رخشانی مهر، رئیس سازمان نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس

گفت وگو
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می شود، واقعاً سالانه بود؛ هرچند كه یك دورة پنج ساله برگزار 
نشــد، اما آن را منظم كردیم و با جمع بندی اعضای شورای 
سیاســت گذاری همایش، هر دو سال یك بار این همایش را 
برگزار می كنیم. در دل آن، یك مسابقه هم برگزار می كنیم 
تا همة اعضای جامعة متخصصان معماری بیایند و در رابطه 
با مدرسه ها، هم مقاله بدهند و هم در مسابقه شركت كنند. 
طرح های بسته را با كمك استادان دانشگاه های مطرح حوزة 
معماری كشــور ارزیابــی می كنیم و در نهایــت برندگان را 

مشخص می كنیم و جایزه می دهیم«.

مجتمع های آموزشی حیات طیبه
وي دربارة مجتمع هاي آموزشي »حیات طیبه« یادآور شد: 
»ما در طول این دو ســال اخیر، یك مجموعه مجتمع های 
آموزشی با عنوان »حیات طیبه« كار كردیم. این مجتمع ها 
از دل همین همایش معماری درآمدند. كارها و معماری های 
فاخــری از دل این همایش درآمدنــد كه معماری آن ها هم 
متناسب با دانش روز دنیاست. آن چیزی كه ما در تغییر الگوی 
معماری مدرســه ها فكر كردیــم، اضافه كردن یك مجموعه 
مشــاعات به مدرسه هاست. مثلًا قبلًا مدرســه  هایی ایجاد 
می كردیم كه اصطلاحاً به آن ها مدرسه های پادگانی می گفتیم. 
یك راهرو بود و دو طرف آن كلاس هایی كه حتی از نظر دیگر 
به آن طرح »سلول ها و زنگ ها« هم گفته می شود. ما آمدیم 
گفتیم مدرسه باید محلی برای تربیت و پرورش باشد. تأكید 
داشتیم كه سر در مدرسه و حیاط مدرسه هم نقش تربیتی 
دارد. گفتیم حتماً باید برای مدرســه نمازخانه، آزمایشگاه و 
سالن ورزشــی تعریف كنید. برخی مدرسه ها هم اگر امكان 
داشت، استخر داشته باشند. یعنی اگر به طور متوسط با تقسیم 
همة مشاعات، برای یك كلاس درس درمی آمد مثلًا 4٥ متر 
مربع، ناگهان در برخی مدرسه ها این رقم به 180 متر مربع 
رســید. یعنی وقتی مشاعات راهرو، سرایداری و اتاق معلم را 
تقسیم كنیم، هر یك كلاس درس، این عدد در می آید. یعنی 
میانگین اجرای طرح هر كلاس درس چهار برابر شد. خیلی 
علاقه مند بودیم معماری ها را هم تغییر بدهیم؛ طوری كه برود 
به سمت معماری های ایرانی ـ اسلامی. خیلی از طرح هایی كه 
ما الان افتتاح می كنیم، با معماری های خاص و مناسب است. 
بعید می دانم مدرســه هایی كه در حال حاضر اجرا می كنیم، 
با ســلیقة بهره بردار ما متناسب نباشد. مدرسه هایی را كه از 
نظر بهره بردار مناسب بودند، به كمك استادان نمره دادیم و 
استخراج كردیم و به صورت یك كتاب منتشر كردیم و برای 
جامعه های خیّران و مهندسان و مشاوران فرستادیم تا از آن ها 

طرح و الگو بگیرند«.

خیران و طرح دلخواه
دكتر رخشاني مهر با تأكید بر این كه اكنون دیگر الزامي براي 
خیران در جهت اجراي طرح و الگوي مشخص نیست، افزود: 
»در گذشــته، سازمان نوسازی مدارس یك دفتر فنی داشت 
و همكاری كه 30 ســال آنجا خدمــت می كرد. كار طراحی 
را خودش انجام می داد و معلوم بود ایده ای مشــخص از آنجا 
بیرون می آمد و می دیدیم، 30 مدرسه ای كه طراحی كردیم، 
بسیار به هم شبیه هســتند. ما سعی كردیم این موضوع را، 
هرچند با سختی زیاد، جمع كنیم. مثلًا گفتیم شما آن را به 
مشاور بدهید و با دستورالعمل ها و آیین نامه های خود، مدام 

دایرة كار را محدود نكنید تا در نهایت كار برود به سوی طرحی 
كه در ذهن طراح خودت هســت. اجبار و باید را در طراحی 
برداشتیم و نگفتیم شما باید بروید و این نقشه را طراحی كنید. 
گفتیم اگر خودت می توانی طراحی كنی، برو انجام بده؛ منتها 
مثلًا مدرسه باید دو تا پلة فرار داشته باشد و ناچارید این دو 
پلة فرار را بگذارید، یا مدرسه باید طوری طراحی شود كه در 

آن نور از چپ بیاید.
آن چیزی كه ما آن را موظف می كنیم، نشریة 1697 است. 
ما ملزم هســتیم به اجرای مفاد نشریة 697 سازمان برنامه و 
بودجة كشور. نشریة 697 می گوید شما یك نمازخانه ایجاد 
كنید كه به ازای هر دانش آموز سه متر مربع فضا داشته باشد. 
697 فقط یك مجموعه الزامات به ما ارائه می دهد. مثلًا مدرسة 
آموزش متوسطه باید فضای آزمایشگاهی به این ابعاد داشته 
باشد. من به شخصه نشریة 697 را بسیار مترقی می دانم. اصلًا 

محدودكننده نیست، مگر اینكه ضابطة دیگری باشد«.

گذرگاه  های یادگیری
دكتر رخشــاني مهر خاطرنشــان كرد: »برنامه و تلاش ما 
این اســت كه راهروهای مدرسه ها به خیابان های یادگیری 
تبدیل شــوند. یكی از كارهایی كه ما داریم از سه ماه پیش 
انجام می دهیم، این اســت كه روزهای سه شــنبه، به مدت 
دو ســاعت، می رویم دو مجموعة خیریة حقوقی، و به آن ها 
می گوییم خیر محترم، ضمن آنكه ما از شما تشكر و قدردانی 
می كنیم و شــما آوردة مالی برای ما دارید، اما شما بیایید و 
در طراحی هم ورود كنید. نقشــة تیپ ما را بپذیر و خودت 
طراحی كن. اما طرح خود را با همكاران ما هماهنگ باش. 
ما به واسطة 697 یك مجموعه محدودیت هایی داریم، چون 
جنس مدرســه فرق می كند. براساس ضوابط مدرسه سازی 
كه سازمان برنامه و بودجه ملزم كرده است، شما كار طراحی 

را انجام دهید. همكار ما كار را از شما تحویل می گیرد«.

فراخوان سراسری
وي با بیان این كه ما گروه هاي معماري همة دانشگاه ها را در 
فراخوان خود صدا مي كنیم، تصریح كرد: »یعنی وقتی برای 
همایش معماری خود فراخــوان می دهیم، به گروه معماری 
همة دانشگاه های كشور می رسد و از جامعة مهندسان معمار 
كشور نیز دعوت می كنیم. حتی آن را به دانشگاه ها هم محدود 
نمی كنیــم. می گوییم هر معماری، حتی اشــخاص حقوقی 
و حقیقــی را، دعوت می كنیم. همة معماران را به كار دعوت 
می كنیم. این معمار می تواند معلم باشد، جزو مشاوران باشد، و 
می تواند برای خودش دفتر فنی داشته باشد. بالاخره طرحش 
بررسی و ارزیابی می شود و از ظرفیت هایش استفاده می شود. 
ضمن اینكه ما هم اكنون هم دو قرارداد پژوهشــی با دانشگاه 
شهید رجایی داریم. همچنین، چند طرح پژوهشی با پژوهشگاه 
زلزله، دانشگاه تربیت مدرس و دانشگاه شهید بهشتی داریم«.

موافق استفاده از ظرفیت ها هستیم
رئیس سازمان نوســازي مدارس در پاسخ به سؤالي دربارة 
چگونگي مدیریت و افزایش فضاي ســبز در مدارس، گفت: 
»یكي از اقدامات مهم سازمان، تدوین ضوابط مدیریت سبز 
در مدرســه ها بوده است كه در طراحی ها باید از آن استفاده 
كنیم. هیچ كدام از مجموعه های ساخت و ساز كشور در رابطه 
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با مدیریت ســبز فكر نكرده اند. تنها دستگاهی كه رفته فكر 
كرده و آن ها را روی كاغذ آورده و در رابطه با مدیریت سبز در 
نوسازی مدرسه ها منتشر كرده است، سازمان نوسازی مدارس 
بوده است. اولین نشریات مربوط به مدیریت سبز كه شامل 
هفت سرفصل است با عنوان های آب، پسماند، آلودگی، مواد 
و مصالح، انرژی، كیفیت محیط داخلی، مدیریت و ســایت، 
برای اولین بار در كشور منتشر شــده و در مورد مكان یابی 
راهنمای بسیار خوبی است، چون ما معمولًا مورد انتقادیم كه 

در مكان یابی مدرسه ها دقت نمی كنیم«.

۵/2 متر مربع برای هر دانش آموز
وي در پاسخ به پرســش ما دربارة میانگین كنوني فضاي 
آموزشي كشور، گفت: »بر اساس برنامة زیرنظام سند تحول، 

سرانة استاندارد یا مطلوب در كشور 8/4 متر مربع به 
ازای هر دانش آموز است، در حالی كه میانگین 

فضای آموزشی كشور در حال حاضر 2/٥ 
متر مربع اســت. یعنی ما الان به ازای 

هر دانش آموز ٥/2 متر مربع فضا در 
اختیار داریم كه حــدوداً 3/2 متر 
مربع نسبت به سرانة مطلوب فاصله 
داریم. البته هستند استان هایی كه 
از سرانة مطلوب یا بالاتر هستند یا به 

آن نزدیك هستند؛ مانند استان های 
ایلام و یزد. این ها استان هایی هستند 

كه به سرانة مطلوب نزدیك هستند. حدود 
8 استان كشور نیز زیر میانگین هستند كه بین 

آن ها استان البرز آخر و در رتبة 31 است. استان سیستان 
و بلوچستان سی ام اســت و قبل از آن ها آذربایجان غربی و 

تهران، قم، خوزستان و گلستان هستند«.

12/۵ درصد فضا نیازمند مقاوم سازی
»در بحث تخریب و بازســازی هــم 19/٥ درصد فضاهای 
آموزشی ما نیازمند تخریب، بازسازی یا مقاوم سازی هستند كه 
12/٥ درصد فضاها مقاوم سازی می خواهند. یعنی حفظ شود و 
در برابر زلزله مقاوم باشد و 7 درصد فضاها نیز نیازمند تخریب 
هستند. یعنی نمی شود دیگر از آن ها استفاده كرد و باید تخریب 
كرد و به جای آن ها مدرسة جدید ساخت. آمار نسبت به سال 

8٥ به شدت كاهش یافته است، ولی هنوز هم باید كار كرد«.

معضل نگهداری فضاهای آموزشی
رخشــاني مهردربارة كم وكیف نگهداري فضاهاي آموزشي 
گفت: »نگهداری فضاهای آموزشی موضوع بسیار مهمی است 
كه در آموزش وپرورش خیلی كم به آن توجه شده است. برنامة 
زیرنظام فضا و تجهیزات براساس سند تحول بنیادین مفصل 
به آن پرداخته و كار كرده اســت. گفته است كه نگهداری و 
تعمیرات جزئی بر عهدة آموزش وپرورش و تعمیرات اساسی 
بر عهدة سازمان نوسازی است. در اینجا دو نكته مطرح است. 
اول اینكه ما كارشناس نگهداری را كه باید نیرویی متخصص 
باشد، در ادارات و مناطق آموزش وپرورش نداریم. نبود نیروی 
تخصصی مربوط به نگهداری مدرسه ها باعث شده است ما در 
این حوزه غفلت كنیم و اتفاقاتی بیفتد كه ناخوشایند باشد. 

یعنی ما الزاماً نگهداری را رنگ آمیزی و بزك كردن مدرســه 
می دانیم، در حالی كه این گونه نیست.

از روزی كه شما كار را تحویل بهره بردار می دهید، موضوع 
نگهداری در مورد آن صدق می كند. باید كنترل های دوره ای 
و ســرویس های فنی انجام شوند. ساختمان را نباید به حال 
خود رها كرد. به خصوص در مدرسه هایی كه موتورخانه دارند؛ 
موتورخانه ای كه با هزینة ســنگین احداث شده است. حالا 
نیروی فنی وجود ندارد كه كار نگهداری و خدمات آن را انجام 
دهد و به مرور زمان، با غفلت و بی توجهی، بالاخره آســیب 
می  بیند. بحث نگهداری تأسیســات ساختمان مسئله بسیار 

مهمی است كه باید به آن توجه كرد«.

اطلاع رسانی ما ضعیف است
»ما بــا این اشــكال بــزرگ روبه رو هســتیم كه 
اطلاع رسانی مان كم است. یعنی فقط بخشی 
از جامعه از عملكرد ما مطلع اســت. مثلًا 
از پژوهشگاه زلزله سؤال كنید نوسازی 
مدارس چگونه است، پاسخ می دهد 
بهترین اســت. یــا از گــروه زلزلة 
دانشــگاه علم و صنعت یــا گروه 
سازة دانشگاه شهید بهشتی سؤال 
كنید، ممكن اســت ما و سازمان ما 
را بی نظیــر معرفی كنند. اما از طرف 
دیگر، جامعه خیلی مطلع نیست. چون 
ساختمانی ساخته شده است و تا زمانی كه 
این زلزله نیاید، چیزی مشخص نمی شود. وقتی 
هم زلزله می آید، اولین چیزی كه به ذهن می  رسد، به سراغ 
مدرسه های تخریب شده می رود. مثلًا وقتی گفته می شود در 
زلزلة كرمانشاه 78 مدرسه تخریب شده و غیرقابل استفاده اند، 
بلافاصله برای همه این سؤال از سازمان نوسازی پیش می آید 
كه شما چطور این مدرسه ها را ساختید كه تخریب شد. غافل 
از اینكه مدرســه هایی كه در زلزلة كرمانشــاه آسیب دیدند، 
مدرسه هایی بودند كه از قبل در فهرست تخریب و بازسازی 
بودند و به علت كمبود منابع ساخته نشدند. اطلاع رسانی ما 
جامعــة محدودی را در برگرفته اســت. باید همان طور كه با 
جامعة خیرین روابط خود را گسترش دادیم و نتایج آن را هم 
می بینیم، با بخش های مختلف جامعه در جهت اطلاع رسانی 
گسترش دهیم. شما طرح آجر به آجر را شنیده اید، ولی ممكن 
است طرح مجتمع حیات طیبة دكتر نصیری را كه در منطقة 
10 تهران ساخته ایم، نشنیده باشــید؛ پروژه ای با حدود 12 
هزار متر مربع زیربنا با همة مسائلی كه در ذهن هاست، در این 

مجتمع پیاده شده است«.

نيمی از زیرنظام را اجرا كرده ایم
رخشاني مهر در پایان این گفت وگو، در پاسخ به این پرسش كه 
چند درصد از مفاد سند تحول بنیادین در بخش فضا و تجهیزات 
را عملي كرده اند، تصریح كرد: »ما توانســته ایم حدود نیمي از 
مفاد زیرنظام فضا و تجهیزات و ســند تحول را پیاده و عملی 
كنیم و با ارائة شــاخص های مشخص، در جلسة شورای عالی 
آموزش وپرورش، آن را ترسیم كردیم. زیرنظام فضا و تجهیزات 

بسیار خوب نوشته شده و كاملًا اجرایی و عملیاتی است«.

سازمان نوسازی برای 
نخستين بار ضوابط مديريت 

سبز در مدرسه ها را 
طراحی كرد

پي نوشت
1. نشریه 69۷ سازمان مدیریت 
و برنامه ریزی کشـــور با عنوان 
»ضوابط طراحی ساختمان هاي 
آموزشــی«، اصـــول و ضوابط 
طراحی معمـــاری همســـان 
مــدارس ابتدایی و متوســـطه 
دورة اول و دوم(، هــم چنیـــن 
ضوابــط مکان یابــی شــهري 
مدارس ابتدایی و متوســـطه به 
عنوان یک دســتورالعمل مورد 
استفاده برنامه ریزان، کارشناسان، 
طراحان و مهندســان ذي ربط 

قرارمی دهد.

برای دیدن عکس های برای دیدن عکس های 
این مجتمع، اسکن کنید.این مجتمع، اسکن کنید.

رشد مدیریت مدرسه
دورۀ ۲۰
شمارۀ  6
اسفند 1۴۰۰
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